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به مدت سه سال دیگر
قرارداد بیمه دانا با بانك 

قرض الحسنه مهر ایران تمدید شد

بانک  و  دانا  بیمه  شرکت  همکاریِ  تفاهم  نامه 
دانا  مهر  قالب طرح  در  ایران  مهر  قرض الحسنه 
به  مطلوب تر  اجتماعیِ  خدمات   ارائه  منظور  به 

بیمه گذاران، سه سال دیگر تمدید شد.
رضا  دکتر  دانا،  بیمه  روابط عمومی  گزارش  به 
جعفری مدیرعامل و نایب رئیس هیئت مدیره بیمه 
دانا در جلسه ای مشترک با سیدسعید شمسی نژاد 
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران و همراهان 
برگزار  دانا  بیمه  مرکزی  که  در محل ساختمان 
از  قدردانی  و  کرامت  دهه  تبریک  ضمن  شد، 
مجموعۀ بانک قرض الحسنه مهر ایران در سراسر 
کشور به ویژه مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره، بر 
استمرار همکاری فی مابین شرکت بیمه دانا و بانک 

قرض الحسنه مهر ایران تأکید کرد. 
و  خشنودی  ابراز  ضمن  نشست  این  در  وی 
با  دوجانبه،  مناسبات  مطلوب  سطح  از  رضایت 
بیان اینکه امضای تفاهم نامه همکاری بین بیمه 
دانا و بانک قرض الحسنه مهر ایران در قالب طرح 
ارزنده  و  ارائه خدمات مطلوب  با هدف  دانا  مهر 
به آحاد مختلف جامعه به  ویژه اقشار آسیب پذیر 
صورت می گیرد، طرح یادشده را موجب توفیق و 
افتخار بیمه دانا در صنعت بیمه دانست و  آمادگی 
شعب و نمایندگی های این شرکت را برای ارائه انواع 
پوشش های بیمه بدون پرداخت و بدون ضامن و 

بهره به صورت دوازده ماهه را  اعلام  کرد. 
دکتر رضا جعفری با بیان اینکه، قراردادِ جدیدِ 
سه ساله به عنوان یکی از بزرگ ترین و جامع ترین 
ارائه خدمات  با هدف  کشور  بیمه ایِ  قراردادهای 
موضوعات  در  بیمه گذاران  جامعه  به  اجتماعی 
مختلف بیمه ای و همچنین در نظر گرفتن شرایط 
مطلوب تر برای آنان تنظیم شده، خواستار همکاری 
و هم افزاییِ روزافزونِ طرفین به منظور تقویت نقاط 

قوت در حوزه اجرایی شد. 
وی با اشاره به استقبال مثبت و کم نظیر اقشار 
مختلف به ویژه اقشار آسیب پذیر طی سال های 
مهر  طرح  اجرای  و  معرفی  کرد:  تصریح  گذشته 
ارزندۀ شرکت بیمه  بزرگ و  اقدام اجتماعیِ  دانا، 
دانا و بانک قرض الحسنه مهر ایران است که در 
حال حاضر جامعه چهار میلیونی را تحت پوشش 
قرار داده است.  وی، طرح مهر دانا را بزرگ ترین 
مردم  به  اسلامی  بانکداریِ  و  بیمه  نهاد  خدمت 
دانست و اظهار امیدواری کرد که در سال جاری با 
همکاریِ دو مجموعه، جامعه بیمه گذار به تعداد ۱۰ 

میلیون فقره افزایش یابد. 
مدیرعامل بیمه دانا همچنین از شروع  فعالیت 
این شرکت برای توسعه و گسترش بیمه های عمر 
نزدیک  آینده ای  دانا طی  مهر  در چارچوب طرح 

براساس توافق اخیر خبر داد. 
نشست، سیدسعید شمسی نژاد  این  ادامه  در 
نیز  ایران  مهر  قرض الحسنه  بانک  مدیرعامل 
پیشاپیش ضمن تبریک ایام دهه کرامت و ولادت 
حضرت امام رضا)ع( و همچنین قدردانی از شرکت 
بیمه دانا، پیوند بانک قرض الحسنه و نهاد مالیِ 
بر  و  دانست  پرُبرکت  و  مبارک  پیوندی  را  بیمه 
دیدگاه مشترک دو طرف به ویژه در حوزه مسئولیت 

اجتماعی تأکید کرد. 
وی با تأکید بر اینکه بیمه دانا برای اولین بار در 
کشور توانست با تلفیق بانکداری اسلامی و قرض 
الحسنه، محصولی تحت عنوان طرح مهر دانا ارائه 
کند، افزود: خوشبختانه این طرح، در حال حاضر 
یک جامعۀ تحت پوششِ میلیونی را شامل می شود 
که پس از این تجربه موفق بیمه ای به همه رشته ها 
قرارداد جدید  دانا در  بیمه  بیمه ای  و  محصولات 
اذهان  در  شرکت  این  به نام  و  شد  داده  تعمیم 

عمومی شناخته شد. 
منظور  به  پایان  در  شمسی نژاد  سیدسعید 
خدمت رسانیِ هرچه مطلوب ترِ و همچنین معرفی 
از  بیمه گذاران،  به  نوآورانه  و  متعدد  محصولاتِ 
کارگروه های  که  خواست  دانا  بیمه  مدیرعامل 

مشترکی در حوزه بیمه بین طرفین تشکیل شود. 
این  تبادل  و  امضاء  مراسم  در  است  گفتنی 
همکاری های  خصوص  در  طرفین  تفاهم نامه، 

بیمه ای به مدت سه سال به توافق رسیدند.

امکان وکالتی کردن حساب های 
بانک دی برای ثبت نام در »طرح 

عرضه خودروهای برقی«

امکان وکالتی کردن حساب های بانک دی برای 
ثبت نام در »طرح عرضه خودروهای برقی« فراهم 

شد.
تمامی  دی؛  بانک  روابط عمومی  گزارش  به 
پنجشنبه 27  روز  از  می توانند  محترم  مشتریان 
با  خرداد   2 چهارشنبه  روز  تا   ۱4۰3 اردیبهشت 
مراجعه به آدرس ir/vekalati.day24 نسبت به 
وکالتی کردن حساب خود به صورت غیرحضوری، 

اقدام کنند.
بنا به اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت، مبلغ 
لازم برای شرکت در این مرحله، یک میلیارد ریال 
)معادل ۱۰۰ میلیون تومان( است و مشتریان گرامی 
می توانند یکی از حساب های انفرادی قرض الحسنه 
یا کوتاه مدت خود را با موجودی مساوی یا بیش تر 
از مبلغ یادشده وکالتی نمایند. وجه مسدود شده 
تا زمان اعلام  افتتاح حساب وکالتی  که در زمان 
و  مانده  مسدود  حساب  در  باید  قطعی  نتایج 

برداشت وجه به منزله ابطال ثبت نام است.

مدیرعامل صندوق تامین خسارت های 
بدنی:

روابط عمومی باید از همه ابزارهای 
ارتباطی برای تحقق ماموریت های 

سازمان استفاده كند

روابط  مندی  بهره  خواستار  قمصریان؛  مهدی 
عمومی از تمام ابزارهای متنوع ارتباطی برای تحقق 

اهداف و ماموریت های صندوق تامین شد. 
تامین  صندوق  عمومی  روابط  گزارش  به 
خسارت های بدنی، مهدی قمصریان به مناسبت 
گرامیداشت 27 اردیبهشت، روز جهانی ارتباطات 
و روابط عمومی با کارکنان روابط عمومی صندوق 
جریان  در  روز  این  تبریک  ضمن  و  کرد  دیدار 
مدیرعامل  گرفت.  قرار  این مجموعه  فعالیت های 
گفتگوی  در  بدنی  های  خسارت  تامین  صندوق 
نقش  به  اشاره  با  کوتاه  سخنان  در  و  صمیمی 
بااهمیت روابط عمومی، گفت: هنر روابط عمومی، 
تدبیر جامع و مانع وظایف و چالش های چندوجهی 
و عبور از تحدید ماموریت به یک وظیفه خاص 
است. قمصریان ادامه داد: تمرکز تک وجهی به 
حوزه ماموریت های روابط عمومی، موجب غفلت 
و خدای ناکرده کم کاری در سایر کارکردهای متنوع 
می شود و لذا این سبک کار بی ثمر و غیرقابل قبول 
است. وی بیان داشت: هیچ اولویتی میان ماموریت 
درون سازمانی و برون سازمانی روابط عمومی وجود 
صندوق،  عمومی  روابط  مخاطب  جامعه  ندارد؛ 
کارکنان و مدیران صندوق، رسانه ها، افکار عمومی، 
گروههای مرجع و از همه مهم تر ضرورت هویت 
سازی صندوق با افق تغییر از یک نهاد حمایتی به 
سازمان تنظیم گر و مطالبه گر است. قمصریان به 
جامعه هدف صندوق که غالباً اقشار آسیب دیده 
هستند اشاره کرد و گفت: در دوستی و محبت با 
مردم و مراجعین که دچار مشکل شده اند اگر معیار 
را گفتار حکیمانه حضرت علی ابن موسی الرضا عليه 
نصِفُْ  الناس  الی  ُّدُ  َّودَ فرمايند:)الت مى  که  السلام 
مردم  با  دوستى  و  محبت  »اظهار  یعنی  العْقَلِْ( 
نيمى از عقل است« قراردهیم، قطعاً به وظیفه امان 
به درستی عمل کرده ایم. مدیرعامل صندوق تامین 
لوح  اهدای  با  جلسه  این  در  بدنی  های  خسارت 

تقدیر از کارکنان روابط عمومی تقدیر کرد.

جهش بی سابقه آمار بیمه البرز در 
سایه مدیریت جهادی

بیمه البرز سود خالص ۱84 درصدی و رشد 2۰۰ 
درصدی سود عملیاتی را تجربه کرد.

مدیرعامل بیمه البرز در گفتگو با خبرنگار روابط 
عمومی بیمه البرز از موفقیت های چشمگیر این 
نشده  حسابرسی  ماهه   ۱2 گزارش  در  شرکت 
منتهی به پایان اسفند ۱4۰2 خبر داد و گفت: 
سود  درصدی   ۱84 حدود  رشد  با  شرکت  این 
خالص از رقم ۱۰77 میلیارد تومانی به رقم 3۰55 

میلیارد تومان رسید.
آمارها حکایت  بگفته موسی رضائی میرقائد 
از رشد 2۰۰ درصدی سود عملیاتی دارد و سود 
حاصل از فعالیت های بیمه ای نیز نسبت به 
دوره مشابه سال گذشته 225 درصد رشد داشته 

است.
مدیرعامل بیمه البرز رشد 84 درصدی درآمدی 
شرکت نسبت به مدت مشابه سال گذشته و ۱۱۱ 
درصدی درآمد سرمایه گذاری ها را با افزایش از 
۱28۰ میلیارد تومان به 27۰۰ میلیارد تومان از 
 دیگر موفقیت های بیمه البرز دانست و افزود:
پرتفوی حق بیمه صادره نسبت به دوره مشابه 
سال گذشته ۱۱4 درصد رشد داشته که بیشترین 
سهم را بیمه های درمان و زندگی اندوخته دار به 

خود اختصاص داده اند.
افزایش 78 درصدی درآمد حق بیمه ناخالص 
به دوره مشابه سال گذشته و کاهش  نسبت 
23 درصدی نسبت خسارت به واسطه مدیریت 
صحیح ریسک و اصلاح پرتفوی بیمه ای از دیگر 

آمارهای ارائه شده بود.
به  اشاره  با  پایان  در  میرقائد  رضایی  موسی 
اجرای طرح نوآورانه و منحصر به فرد بیمه زندگی 
پروژه محور بیمه البرز در راستای تحقق شعار 
سال یعنی جهش تولید با مشارکت مردم ابراز 
امیدواری کرد: بیمه البرز با پیشگامی در مسیر 
اجرای طرح های بیمه ای تولید محور، رشد و 
بالندگی خود را در سال جاری نیز تضمین نموده 
یادآور شد  پیش خواهد رفت. وی  قدرت  با  و 
اقتصاد  در چرخه  بیمه  آفرینی صنعت  نقش 
جهادی  تلاش  و  نوآوری  مستلزم  کشورمان 
شرکت های بیمه ای با اجرای طرح های تولید 

محور و وابسته به مشارکت مردم است.

روز های اخیر بار دیگر مساله موجودی صندوق توسعه 
ملی به محل بحث های جدی تبدیل شده است. وقتی که 
خدائیان، رئیس سازمان بازرسی کل کشور در چهارمین 
همایش بین المللی صندوق توسعه ملی از ۱۰۰ میلیارد دلار 
بازنگشته به صندوق توسعه ملی صحبت می کرد تصور 
نمی کرد بار دیگر مساله این کسری را چطور بار دیگر به 

صدر اخبار باز می گرداند.
او در این همایش گفت: »وقتی گفته می شود از ۱5۰ 
میلیارد دلار سرمایه صندوق توسعه ملی، ۱۰۰ میلیارد دلار 
آن توسط دولت های مختلف برداشت شده، آیا می توانیم 
بگوییم مسئولان دولت ها به صندوق به عنوان سرمایه نگاه 
کردند؟ این ۱۰۰ میلیون دلار در کجا هزینه شده است؟ آیا 
در فعالیت های مولد هزینه شده یا برای کسری ناترازی ها 
منابع بودجه؟ از این ۱5۰ میلیارد دلار حدود 4۰ میلیارد دلار 
برای تسهیلات داده شده و نیمی از آن به نهاد های عمومی 
و غیردولتی و شبه دولتی پرداخت شده که در راستای هدف 

صندوق بوده است.«
یک روز پس از این سخنان بود که رئیس صندوق توسعه 
ملی این بار خطاب به آیت الله آملی لاریجانی رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام می گوید: »مستقیم به آیت الله 
آملی لاریجانی عرض می کنم باید در تصمیمات خودمان 
طرح  این  با  چرا  بدهید  پاسخ  مردم  به  باشیم؛  شفاف 
مخالفت شد. مردم باید بدانند چرا نمی توانیم در میادین 
مشترک کار کنیم؟ چرا نمی توانیم ۱۰۰ میلیارد دلار طلب 
صندوق را برگردانیم؟ یک جواب قانع کننده به ما بدهید 
چرا این کار نشده است؛ من قانع نیستم. حرف ما این است 
میادین نفت و گاز کشور به ویژه میادین مشترک که هیچ 
دستی به آن نزدید در اختیار صندوق قرار بدهید، صندوق 
سراغ بخش خصوصی برود. بخش خصوصی اکتشاف و 
همه کار ها را انجام بدهد. در پایان یک قسمت از کیک 
تقسیم که سهم دولت است را به جای طلب دولت به ما 
بدهید؛ اما طرح در پیچ و خم مجلس و شورای نگهبان و 

مجمع تشخیص گیر کرده و تصویب نمی شود.«
به  اشاره  ملی  توسعه  صندوق  رئیس  سخنان  البته 
اینکه  نیز داشته است و آن  این صندوق  خواست دیگر 
صندوق توسعه ملی به طور مستقیم بتواند وارد سرمایه 
گذاری در حوزه های نفت و گاز و اکتشاف شود و حتی با 

شرکت های خصوصی وارد مذاکره مستقیم شود.
همین سخنان باعث شد به سراغ حشمت الله فلاحت 
پیشه، نماینده اسبق مجلس و عضو کمیسیون امنیت ملی 
و تحلیلگر مسائل سیاسی برویم و نظر وی را در این باره و 
همچنین مساله نظارت بر صندوق ها جویا شویم. فلاحت 
پیشه، اما در همان ابتدا نکته ای را به اقتصاد 24 متذکر 
شد: »آقایان باید اول توضیح بدهند در حالی که معیار 
ورودی و خروجی به صندوق توسعه ملی یورو است به چه 

دلیل از واحد دلار استفاده می کنند.«
این تحلیل گر مسائل سیاسی و نماینده سابق مجلس 
تاکید و تصریح کرد که عوض کردن این واحد های پولی 
باعث دستکم ۱5 درصد اختلاف در ذخایر ارزی صندوق و 
بدهی و بازپرداخت ها می شود و همچنین تاکید داشت که 
او با توجه به پیشینیه این بحث از رقم یورو برای تشریح 
وضعیت استفاده خواهد کرد. مشروح گفتگوی حشمت 

الله فلاحت پیشه با اقتصاد 24 را در ادامه می خوانید.
 اخیرا دو اظهارنظر پیاپی از سوی رئیس سازمان بازرسی 
کل کشور و رئیس صندوق توسعه ملی توجه ها را بار دیگر 
به وضعیت صندوق توسعه ملی جلب کرده است. البته 
استفاده از واحد دلار به جای یورو نیز به گفته خود شما 
دو مسئول  این  که  است  اما عجیب  است.  بحث  محل 
نه فقط از کسری بلکه از عدم بازگشت پول نیز صحبت 
می کنند. مگر این هزینه کردها، ردیف مشخص و کارکرد 
مشخص نداشتند؟ مگر با دستور به جای مشخص پرداخت 

نشده که به این شکل صحبت می کند؟
در  حکمرانی  نظام  ضعف های  مهم ترین  از  یکی   
ایران اکنون، عدم پاسخگویی است. این عدم پاسخگویی 
با یک ضعف دیگر به اسم عدم شفافیت ارتباط مستقیم 
دارد. آنچه الان در مورد سرنوشت پول های هزینه شده 
از صندوق توسعه ملی شکل گرفته نیز دو کلمه است که 
دقیقا نشان می دهد این دو ضعف بزرگ در نظام حکمرانی 
اقتصادی ایران وجود دارد و آن نیز دو کلمه »نمی دانم« و 
»نمی توانم« است. در این حال است که می بینیم مسئول 
مستقیم صندوق در گزارشی که از سرنوشت صد میلیارد 
یورو منابع صندوق می آورد، در مورد بخش اعظم این پول 

می گوید نمی دانم کجا رفته است.
در مورد بخش عمده دیگر می گوید من به عنوان مسئول 
و رئیس صندوق نمی توانم این پول را برگردانم و از مسئولان 
دیگر می خواهم که این کار را انجام دهند. این یک فاجعه 
اقتصادی است چون در دنیا، صندوق های ذخیره ارزی یا 
صندوق توسعه ملی یا صندوق ملی آنطور که در نروژ شکل 
گرفت، همه این به عنوان بزرگ ترین پشتوانه های توسعه و 
تامین آینده نسل آینده، نسل های آینده جامعه به حساب 
می آیند. اما می بینیم الان در مورد سرنوشت چیزی حدود 
بیش از سه سال فروش نفت و محصولات نفتی و گازی 
کشور آن هم در سالی که برخی از مسئولان، سال پررونق 
فروش می دانند یعنی آخرین سال که سال گذشته بود، 
بیش از سه برابر این پول، هیچ تکلیف مشخصی ندارد؛ 
لذا این سوال جدی است که باید فارغ از مباحث سیاسی 
دولت های  در  پول ها  این  به هرحال  بگیرد.  قرار  مدنظر 
مختلف هزینه شده و هر دولت باید مسئولیت پول های 

هزینه شده را برعهده گیرد.
  این صندوق ذخیره ارزی قرار بوده است اساسا چه 

کاری را انجام بدهد؟
 ابتدا باید این را بگویم که صندوق ذخیره ارزی، عنوانی 
است که ابتدا در انگلستان شکل گرفت؛ یعنی در زمانی 
که نفت ایران تاراج می شد، برای اینکه این پول، تبدیل به 

پول کثیف در اقتصاد انگلیس نشود، صندوق ذخیره ارزی 
ابداع شد و تجمع پول در آنجا شکل گرفت. در واقع تکمیل 
بخش عمده ای از ابعاد تکمیلی انقلاب صنعتی انگلیس 
از محل پول ایران در صندوق ارزی انگلیس شکل گرفت؛ 
همان بریتانیای سابق. بعد از آن بود که صندوق های موفق 
دیگری شکل گرفت مانند صندوق ثروت ملی در نروژ که 
الان بیش از یک تریلیون یورو در آن است، یعنی بر اساس 
آخرین آماری که دارم بیش از یک تریلیون و پنجاه میلیارد 
یورو پول در صندوق ذخیره ارزی نروژ وجود دارد و این 
صندوق در این کشور یک ثروت ملی است. نکته جالبش 
این است که ماهانه بیش از میانگین فروش نفت ایران، 
فقط سود این پول است از محل سرمایه گذاری های این 

صندوق که پول به این صندوق اضافه می شود.
قانون های  اساس  بر  می بینیم  به هرحال  آن،  بر  علاوه 
نروژ، هیچ دولتی حق ندارد بیش از سه درصد این ثروت 
ملی را در بودجه سالانه آن هم فقط برای کار های توسعه ای 
استفاده کند، اما در سفری که به نروژ داشتیم که اتفاقا در 
زمان تحریم بود و پیگیر یک میلیارد یورو وام برای کشور 
بودیم که متاسفانه به خاطر خروج آمریکا از برجام، نروژ 
کارشکنی می کرد؛ اما در همین سفر به نکته جالبی پی بردم 
و اینکه هیچ دولتی در نروژ، به سقف سه درصد استفاده از 
صندوق ثروت ملی نرسیده بود. به عبارتی دیگر دولت ها، 
این ثروت را مربوط به نسل آینده نروژ و نسل های بعدی 
این کشور می دانستند.  اما کاری که در ایران صورت گرفت، 
تاراج دو حساب بود؛ یکی حساب ذخیره ارزی و بعد حساب 
صندوق توسعه ملی. هر دو حساب بر اساس قانونی شکل 
گرفت که قانون خوبی بود، یعنی قانونی برای پایان دادن 
به نقش دولت رانتیر و اقتصاد تک محصولی. ابتدا صندوق 
ذخیر ارزی بر این مبنا شکل گرفت که هر ساله مازاد فروش 
نفت نسبت به قیمت روز به این صندوق ذخیره ارزی برود 
و فقط صرف توسعه و کارآفرینی شود. متاسفانه اگر واریز 
این رقم کماکان ادامه داشت، الان شاید حدود 8۰۰ میلیارد 
دلار باید در صندوق ذخیره ارزی کشور موجود می بود، ولی 
در گزارش هایی که داده می شود، معمولا این ارقام که باید 

واریز شود را در حد صفر اعلام می کنند.
 از بستر این صندوق اول؛ صندوق توسعه ملی شکل 

گرفت؟
 بله، سوال شما بیشتر به صندوق دوم، یعنی صندوق 
توسعه ملی برمی گردد. در صندوق توسعه ملی قرار بر 
این شد که صندوق یا حسابی شکل بگیرد که ضعف های 
به هرحال  یعنی  باشد.  نداشته  را  ارزی  ذخیره  صندوق 
امکان های برداشت از آن مسدود شود. به عنوان مثال دیگر 
نمایندگان مجلس و دولت نتوانند در قالب دو فوریتی و 
قالب رای دو سوم برداشت کنند. همین برداشت ها، یکی 
از دلایل کاهش و تاراج صندوق ذخیره ارزی بود. اما در 
صندوق توسعه ملی، قرار به این شد که فقط برای طرح های 
توسعه ای، صنعتی، کارآفرینی از این صندوق هزینه شود، 
ولی گزارشی که الان رئیس کل بانک مرکزی می دهد نشان 
می دهد بخش کمی از این پول به این کار اختصاص داده 
شده است. اتفاقا تنها برگشتی هایی که حدود 8 میلیارد 
است،  بوده  قسمت  این  ناحیه  از  فقط  نیز  است  یورو 
یعنی بخش خصوصی یا نیمه خصوصی که تحت عنوان 
تسهیلات برداشت کردند و بخشی از این پول یعنی حدود 
یک یازدهم پول داده شده به حساب صندوق توسعه ملی، 
توسعه  بدحساب ترین طرف صندوق  اما  است.  برگشته 
ملی، دولت ها بودند. دولت ها همواره به وظیفه بودجه ای 
خود عمل نکردند و مهم ترین تکلیف های خود را به صندوق 
توسعه ملی وصل کردند. همه دولت ها هم از زمانی که 

صندوق شکل گرفته این کار را کردند.
در واقع، چون براساس قوانین ایران بیش از چهل درصد 
از فروش نفت باید به این صندوق ریخته شود، دولت ها 
برای استفاده از این واریزی نیز نقشه می ریزند؛ لذا برخی 
مربوط  بودجه  مانند  بودجه  اساسی  ردیف های  و  نیاز ها 
به تقویت بنیه دفاعی و بودجه های مهم و فورس ماژور 
این صندوق  به  را  و...  آب  آب، جای  مانند  اضطراری  و 
را  خود  تکلیف های  دولت ها،  به عبارتی  می کردند.  وصل 
بر دوش صندوق می انداختند و قرض می گرفتند. مجموع 
این قرض های دولت ها به حدود صد میلیارد یورو رسیده 
است، چون پول هایی که می گرفتند، یورو بود و اتفاقا در 
پرانتز می گویم که این هم سوالی است که چرا در شرایطی 

که منابع صندوق به صورت یورو است، مسئولان از دلار 
صحبت می کنند که پانزده درصد باعث بی سرنوشتی یا 

عدم شفافیت در مورد ۱5 درصد این پول ها خواهد شد. 
به هرحال دولت ها بدحساب ترین ها بودند، چون عملا 
هیچ، حتی یک یورو از بیش از صد میلیارد یورویی که 
ملی،  توسعه  صندوق  از  فقط  کردند  دریافت  دولت ها 
می کند،  کارشکنی  دولت  وقتی  لذا  است؛  بازنگشته 
دستگاه های دیگر نیز کارشکنی می کنند. به نظرم حتی اگر 
در سال جاری، بخش عمده سیاست های نظارت و بازرسی 
به ویژه مجلس و دستگاه های نظارتی معطوف به شفاف 
سازی این قسمت شود، خدمت به کشور است؛ در غیر این 

صورت، راه برای سوء استفاده های بقیه آماده خواهد بود.
  ببینید رئیس سازمان بازرسی و رئیس صندوق توسعه 
ملی هر دو طوری صحبت کرده اند که انگار نمی دانند این 
پول ها کجاست؟ آیا اصلا امکانش هست بدون دستور این 
پول داده شود؟ نهاد نظارتی بر صندوق، آیا مجلس است؟
 اولا ادعای ندانستن، ادعای دروغی است چون از دو 
مسیر، این بودجه اختصاص می یافته است؛ یکی مسیر 
عادی است که در قالب تسهیلات صندوق صورت می گیرد 
که عمدتا شرکت های خصوصی توانسته اند با استفاده های 
از امضا های طلایی از آن برخوردار شوند که این ردیف ها 

کامل مشخص است.
درخواست  قالب  در  که  بودجه ای  از  بخش  آن  دوم 
رهبری  مقام  از  بودجه  ذیل  مجلس  و  دولت  مشترک 
صورت می گیرد، یعنی صندوق ذخیره ارزی، دست مجلس 
و دولت را در برداشت از این حساب بسته است، لذا در 
روز های آخر تصویب بودجه، معمولا یک صفحه تنظیم 
می شد که در راس آن، به سه مورد اصلی از جمله بودجه 
بنیه دفاعی نیز اشاره می شد که به طور معمول بودجه هایی 

بین صد تا 25۰ میلیون یورو عمده ردیف ها بودند.
ردیف های مختلف مانند آب برای حوزه ها و استان های 
اما  بود،  دولت  وظایف  جزو  که  مواردی  آن  یا  مختلف، 
زمانی که دولت پول پرداخت نمی کرد را نیز به صندوق 
وصل می کردند. در واقع مجموعا شاید حدود چهار تا پنج 
میلیارد یورو در سال می شد که آمار دقیقش وجود دارد. 
اصلا این آمار کاملا دقیق است. این آمار ارائه می شد و 
به عنوان  پول  این  ایشان،  مجوز  با  یا  رهبری  امضای  با 
قرض به دولت ها داده می شد، قرض هایی که هیچ وقت 
بازنگشته، ولی مشخص است که چقدر و به چه میزان 
استقراض شده است. تکالیف هر دولت هم در قبال آن 
مشخص است. چند راه نظارت وجود دارد؛ امروز مجلس، 
همه ابزار های گذشته خودش را از دست داده و تنها یک 
ابزار باقی مانده است. امروز از ابزار های نظارتی مجلس 
شامل تذکر، سوال، تحقیق و تفحص و استیضاح اثری باقی 

نمانده و تاریخ این چهار ابزار منقضی شده است.
یک ابزار مانده و آن، اعمال ماده 234 قانون آیین نامه 
داخلی است. در واقع در قالب این ماده، مجلس می تواند 
به  انجام وظیفه شده اند،  اهمال در  را که دچار  کسانی 
کسانی  چه  کند  مشخص  دادگاه  تا  کند  معرفی  دادگاه 
مسئول هستند. به ویژه اینکه الان با ادعای رئیس صندوق 
که می گوید نمی دانم و نمی توانم، )دو کلمه ای که کاملا 
فسادخیز هستند( اساسا صندوق دچار نابه سامانی است.

  یعنی حالا دیگر فقط یک راه باقی مانده و آن ورود 
دستگاه قضایی به مساله صندوق است؟

 ببینید تکرار می کنم که دو کلمه فسادخیز در کشور 
عبارت هستند از »نمی دانم« و »نمی توانم« که متاسفانه 
همین  داشت،  صندوق  رئیس  مصاحبه  که  چیزی  تنها 
دو کلمه بود؛ لذا فقط یک مقام قضایی مستقل اکنون 
می تواند تکلیف این پول ها را روشن کند، کاری که مجلس 
نیز از طریق اعمال ماده 234 آیین نامه داخلی می تواند 
انجام دهد. این ماده 234می گوید، آن بخش از مسئولان 
دولتی که در وظیفه خود اهمال کرده اند به دادگاه یا به 
مرجع قضایی شوند. این یعنی معرفی می شوند و مشخص 

می شود چه کسی گناه کرده و چه کسی مسئول است.
شکل دوم مربوط به دستگاه های نظارت و بازرسی است. 
سازمان بازرسی کل کشور، دیوان محاسبات و دستگاه های 
اینچنینی هستند که می توانند وظیفه نظارتی خودشان را 
انجام دهند؛ لذا معتقد هستم این کار باید صورت گیرد، 
اعظم  بخش  اینکه  به ویژه  تحریم  شرایط  در  واقعا  چون 
این پول ها در بدترین شرایط تحریم وارد صندوق توسعه 

ملی شده و اینطور می توانیم بگوییم پول هایی که با هزار 
سختی به دست آمده به راحتی بر باد رفته و متاسفانه کسی 

مسئولیت این بر باد رفتن را برعهده نمی گیرد.
در  الان  تا  که  بنده  امثال  شاید  که  کنم  تاکید  باید 
جانب  موضوع،  این  به  نسبت  خودمان  مصاحبه های 
احتیاط را می گرفتیم، فکر این موضوع را نمی کردیم که زمانی 
مسئول صندوق با دو کلمه »نمی دانم« و »نمی توانم« عملا 
در مورد پولی صحبت کند که عرض کردم در مقایسه با 
سال پرفروش گذشته یعنی فروش بیش از سی و چند 

میلیارد دلار نفت بیان می شود.
این جمله خیلی کلیدی است، خواهش می کنم توجه 
از صندوق  هزینه شده  یورو  میلیارد  رقم ۱۰۰  اگر  کنید. 
توسعه ملی را با مقیاس سال های فروش نفت و سال های 
سخت فروش نفت در تحریم ارزیابی کنیم، می توان گفت 
این رقم مربوط به بیش از شش سال فروش نفت کشور 
در شرایط تحریم است که این گونه باید گفت که معادل 
به حساب صندوق  از ۶ سال کشور  بیش  نفت  فروش 
توسعه ملی رفته، ولی الان مسئول آن نسبت به سرنوشت 
این پول اظهار بی اطلاعی می کند. این بزرگ ترین ظلم به 
ثروت ملی مردم ایران است. به ویژه وقتی مقایسه می کنیم 
با نروژ که حتی برای توسعه امروز کشور هم از این پول 
هزینه نمی شود و آن را مربوط به نسل آینده می داند و 
مشخص است ثروت نسل آینده در ایران، قربانی تبانی و 

ندانم کاری های مدیریتی شده است. 
 در این میان تحلیلی نیز وجود دارد که مدیران صندوق 
توسعه ملی، به دنبال بنگاه داری یا سرمایه گذاری مستقیم 
اینکه رئیس صندوق  با شرکت ها هستند. کما  و مراوده 
توسعه ملی می گوید »میادین نفت و گاز کشور به ویژه 
میادین مشترک را که دست نزدیم، به صندوق بدهید و 
خود صندوق سراغ بخش خصوصی رود، اکتشاف و این 
کار ها را انجام دهد« آیا این در تضاد با منافع نیست؟ آیا 

اصلا غیر قانونی نیست این درخواست؟
واقعا  یعنی  است،  جدید  قانون  نیازمند  کار  این    
را  ملی  توسعه  صندوق  کرد  سعی  ابتدا  از  قانون گذار 
فقط به بخش خصوصی و برای سرمایه گذاری خارجی 
در قالب طرح های مشارکتی محدود کند و فکر نمی کرد 
ملی  توسعه  صندوق  کننده  تاراج  بزرگ ترین  به  دولت 
تبدیل شود، ولی الان هم به هرحال این پیشنهاد مطرح 
است و پیشنهادی است بعد از شکست! این در واقع یک 
توسعه  در هدف های صندوق  از شکست  بعد  پیشنهاد 
ملی است، ولی همین پیشنهاد هم نیازمند قانون است، 
قانونی که هیچ کسی نتواند از آن تخطی کند. در عین حال 
کاملا شفاف صورت گیرد. برای مثال عرض می کنم. یکی 
از بزرگ ترین خسران هایی که اقتصاد کشور را همواره آزار 
داده، شرکت های دلالی، واسطه ای و به ویژه شرکت هایی 
می گیرند.  شکل  مشاور  شرکت های  اسم  به  که  هستند 
این ها کسانی هستند که در قرارداد های داخلی و خارجی، 
به  به عنوان مثال  را می گیرند.  فقط حق کمیسیون خود 
همین روند شرکت های مشاور و واسطه قرارداد سه میلیارد 
دلاری شهرداری تهران برای خرید اتوبوس از چین نگاهی 
بیاندازید. با آن مبلغ می توان یک خط تولید اتوبوس راه 
انداخت. متاسفانه معتقد هستم اگر شفاف سازی نشود، 
واسطه ای  شرکت های  که  است  اثبات  قابل  فرضیه  این 
و دلالان و کاسبان تحریم بیش از هر کسی از این گونه 
قرارداد ها سود می برند. در موضوع صندوق توسعه ملی 
هم صندوق به اسم صندوق می تواند امتیازی برای خودش 
بگیرد، ولی متاسفانه عده ای کاسب در کشور هستند که 
از رانت قدرت برخوردارند. بلافاصله در محل های تجمیع 
پول و ثروت رخ می نمایند و به عبارتی ظاهر می شوند. آن ها 
هستند که بیشترین ثروت را می برند؛ لذا حتی اگر این کار 
هم صورت گیرد، نیازمند برخی قوانین جامع و مانع جدی 

است.
 تجربه نشان داده که با همان قوانین هم دلالی شکل 
گرفته و می تواند برای صندوق توسعه ملی خطرناک باشد.

- بله، عرض کردم تنها راه مشارکت فقط بخش خصوصی 
یا سهام مشارکتی سرمایه خارجی است، یعنی می توان 
گفت پروژه های مشارکتی سرمایه خارجی کار کند، ولی 
وقتی این دو مورد اجرا نمی شود، دلیلی نیست که دولت و 
کسانی که از رانت دولتی برخوردار هستند، به چپاول منابع 

صندوق روی آورند.

100 میلیارد یورو صندوق توسعه ملی کجاست؟

دولت ها، مشتریان بدحساب صندوق!
گروه اقتصاد - یک کارشناس مسائل سیاسی می گوید: دولت ها بدحساب ترین  مشتریان صندوق توسعه ملی بوده اند، چون عملا هیچ، حتی یک یورو از 
بیش از صد میلیارد یورویی که فقط از صندوق توسعه ملی دریافت کردند، بازنگشته است؛ لذا وقتی دولت کارشکنی می کند، دستگاه های دیگر نیز کارشکنی 
می کنند. به نظرم حتی اگر در سال جاری، بخش عمده سیاست های نظارت و بازرسی به ویژه مجلس و دستگاه های نظارتی معطوف به شفاف سازی این 

قسمت شود، خدمت به کشور است؛ در غیر این صورت، راه برای سوء استفاده های بقیه آماده خواهد بود.

براساس قوانین 
ایران بیش از 

چهل درصد از 
فروش نفت باید 
صندوق توسعه 

ملی ریخته 
شود، دولت ها 

برای استفاده از 
این واریزی نیز 
نقشه می ریزند

»کروکی آنلاین«، پروژه ای است که می تواند چالش های مهم حوزه تصادفات را حل و فصل 
کند و در تسریع فرآیند رسیدگی به خسارات و انتقال اطلاعات به شرکت های بیمه ای که از 
این اطلاعات برای تحلیل ریسک استفاده می کنند، موثر باشد و شرکت بیمه تجارت نو از 

شرکت های پیشتاز در پیاده سازی و استفاده از این فناوری بوده است .
به گزارش روابط عمومی بیمه تجارت نو به نقل از خرد و کلان؛ آرش طاهری، مدیر فناوری 
اطلاعات بیمه تجارت  نو درباره آخرین وضعیت کروکی آنلاین و عملیاتی کردن آن با خبرنگار 

پایگاه خبری خرد و کلان گفت و گو کرده است.
اجرا کردن پروژه کروکی آنلاین از چه زمانی آغاز شد؟

اقدامات اولیه این پروژه از دو سال پیش به صورت مشترک بین بیمه مرکزی و راهنمایی و 
رانندگی فراجا آغاز شد تا در یک فرایند مشخص، نسخه های کاغذی کروکی تصادفات حذف 

شود. بخشی از این پروژه بر عهده بیمه مرکزی و بخشی نیز بر عهده فراجا بود.
۱3 آذر سال گذشته همزمان با روز بیمه، رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا، عملیاتی 
شدن این طرح را اعلام کرد و از آن تاریخ به بعد، عمده کروکی های تصادف توسط افسران 
پلیس از طریق تبلت ثبت می شود. سپس این اطلاعات از طریق وب سرویس به بیمه مرکزی 

ارسال می شود و بیمه مرکزی هم داده ها را به شرکت های بیمه منتقل می کند.
چرا می گویید عمده کروکی ها؟ یعنی هنوز به طور صددرصدی عملیاتی نشده است؟

گویا هنوز همه افسران پلیس به تبلت مجهز نشده اند، اما گفته شده است که تا پایان خرداد 
ماه، این فرایند تکمیل می شود.

کروکی آنلاین چه مشخصاتی دارد؟
ابتدا فقط فایل پی دی اف کروکی به شرکت های بیمه ارسال می شد، اما در حال حاضر توسعه 
پیدا کرده و علاوه بر کروکی، 45 مورد اطلاعات تکمیلی هم به شرکت بیمه ارسال می شود. این 
موارد شامل پارامترهایی مربوط به صحنه تصادف، محیط تصادف، وضعیت آب و هوای منطقه 
تصادف، نقطه جغرافیایی محل تصادف، مشخصات رانندگان و ... است، بنابراین شرکت های 
بیمه می توانند از این اطلاعات برای تحلیل داده ها و ریسک بیمه نامه و رانندگان استفاه کنند.

یعنی در حال حاضر همه شرکت های بیمه کروکی آنلاین دریافت می کنند؟
وب سرویس مربوطه توسط بیمه مرکزی در اختیار شرکت های بیمه قرار داده شده است، 
ولی برخی شرکت ها در حال حاضر فقط به استفاده از فایل پی دی اف کروکی اکتفا کرده اند، 
این در حالی است که شرکت بیمه تجارت نو با پیاده سازی سرویس اختصاصی خود، علاوه بر 
کروکی آنلاین، از پارامترهای اطلاعاتی ثبت شده در محل تصادف نیز به منظور تحلیل داده ها 

استفاده می کند.
همان طور که می دانید، بیمه شخص ثالث به سمت راننده محور شدن در حال حرکت است 

و دریافت چنین اطلاعاتی می تواند در تعیین نرخ و شرایط بیمه نامه اثرگذار باشد.
کروکی آنلاین، در اختیار زیان دیده تصادف هم قرار می گیرد؟

طبق قانون، کروکی کاغذی باید به صورت رایگان در اختیار طرفین قرار حادثه بگیرد و از زمان 
پیاده سازی کروکی آنلاین، یک نسخه هم برای طرفین حادثه ارسال می شود. به عبارت دیگر، 
زمانی که افسر پلیس کروکی را در تبلت خود ثبت می کند، پیامکی به طرفین حادثه ارسال می 

شود که با کلیک بر روی آن، کروکی الکترونیکی قابل مشاهده است.
آیا امکان اعتراض به کروکی الکترونیکی وجود دارد؟

بله وجود دارد. هم طرفین سانحه و هم شرکت بیمه می توانند به آن اعتراض کنند و مراجع 
قانونی درباره اعتراض تصمیم گیری خواهند کرد.

با وجود کروکی الکترونیک، اگر کسی با کروکی کاغذی به شرکت مراجعه کند، به درخواستش 
رسیدگی نمی شود؟

در این زمینه مشکلی وجود ندارد و هر مشتری با مستندات قانونی به شرکت مراجعه کند، 
خدمات دریافت خواهد کرد.

وکی آنلاین« در بیمه تجارت نو ویس »کر وژه وب سر جزئیات تازه از تکمیل پر


